
CONTROL-ALT-DELETE_ 
sociaal-cultureel 

werk reboot de 
samenleving

De wereld verandert in sneltreinvaart. Voor 
een antwoord op de nieuwe maatschappelijke 
uitdagingen heeft onze samenleving een reboot 
nodig. Met het ViA-toekomstproject geeft de 
Vlaamse overheid de aanzet. Het sociaal-cultureel 
werk maakt vandaag al, elke dag weer, mee de 
toekomst. Wij kunnen dus een deel van de oplossing 
zijn. Welke troeven kunnen we uitspelen? Waar 
kunnen we onszelf nog versterken? Welke valkuilen 
moeten we handig ontwijken? Waar zien we wissels 
op de toekomst? En wat moet de overheid doen 
opdat we nog meer kunnen betekenen? 

Een  trio buitenstaanders 
prikkelt,
een  panel 

middenvelders 
in hart en nieren  
zet de puntjes op de i.
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VEERKRACHT:
GEEN LUCHTKASTEEL MAAR SPRINGKASTEEL

Sociaal-culturele organisaties hebben veel ideeën 
voor een ambitieus sociaal-cultureel beleid dat de 
antwoorden op de grote maatschappelijke uitdagin-
gen mee vorm kan geven. Dat blijkt  uit ‘Veerkracht’, 
onze bundeling van richtingaanwijzers voor de 
toekomst. (zie ook veerkracht.fov.be)

De afgelopen jaren hebben beleidsmakers en mid-
denveldspelers heel wat sporen verkend en werden 
boeiende en toekomstgerichte dwarsverbanden 
opgezet. Om die leernetwerken te laten leven, is er 
nood aan zowel een formeel netwerk (overheden of 
formele samenwerkingsverbanden, die een coördi-
nerende rol opnemen) als  een informeel netwerk 

(mensen die het idee sociaal- maatschappelijk tot 
leven brengen). 

Als mensen ‘eilanden’ van expertise met elkaar 
verbinden, wordt die nieuwe biotoop diverser en 
veerkrachtiger en kunnen we samen verder sprin-
gen. Om zulke verbindingen tot stand te brengen, 
zijn niet altijd ingrijpende veranderingen nodig. 
Het is vaak vooral zoeken naar een nieuwe manier 
om niet voor de hand liggende partners met elkaar 
te verbinden en de inzet efficiënt te coördineren.

Mooie voorbeelden hiervan zijn de projecten 
Het Keerpunt, Pulse en OPEK, in dit dossier.

Riet Ory_
ADJUNCT ALGEMEEN DIRECTEUR FEMMA 
(VERENIGINGEN)

Frieda Bex_
STAFMEDEWERKER WELZIJNSZORG 

(BEWEGINGEN)

Johny Wijnants_
COÖRDINATOR VORMINGPLUS LIMBURG 
(VOLKSHOGESCHOLEN)

Lieve Van Hoofstadt_
DIRECTEUR CCV, PARTNER IN CHRISTELIJK 
VORMINGSWERK (VORMINGSINSTELLINGEN)

Mohamed Chakkar_
VOORZITTER FEDERATIE MAROKKAANSE 

VERENIGINGEN (VERENIGINGEN)
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BRIGITTE MOULIGNEAU,  
AFDELINGSHOOFD STAFDIENST VLAAMSE REGERING, 
ViA-PROCESMANAGER

“Het middenveld is betrokken bij alle 
transities, voor alle grote maatschappe-
lijke uitdagingen, en dat hoort ook zo. 
Om het systeem fundamenteel te veran-
deren, moeten alle actoren – overheid, 
bedrijfswereld, kenniscentra, midden-
veld en burger – meewerken en hun 
verantwoordelijkheid opnemen.

Het volstaat dus niet om te zeggen dat 
er iets fout zit in het systeem en met 
kenniscentra en ondernemingen nieuwe 
producten en diensten te ontwikkelen. 
Dit zijn veel complexere uitdagingen. 
Er dient ook gewerkt te worden op de 
waardenkaders, op het gedrag, op de 
cultuur van mensen en organisaties. Het 
middenveld kan daar een belangrijke 
katalysator zijn.

Het kan zijn organisaties en verenigin-
gen informeren en meetrekken in dat 
verhaal van noodzakelijke verandering 
op domeinen als armoede of energie- en 

materialengebruik. Daarnaast kan het 
vanuit zijn ervaring op het terrein exper-
tise binnenbrengen in de debatten.

Ik heb wel gemerkt dat middenveld-
organisaties soms moeite hebben met 
die nieuwe rol. Ze komen vaak naar de 
overheid vanuit belangenverdediging. 
Maar ze moeten nu niet komen zeggen 
wat de overheid niet goed doet en wat 
ze wel moet doen. We zitten aan tafel 
om samen een thema aan te pakken. 
We maken afspraken die we in gedeeld 
eigenaarschap toepassen. Dat vergt een 
omslag die niet iedereen al gemaakt 
heeft.

Er is bij sommigen wantrouwen. Ze 
hebben het gevoel dat ze herleid worden 
tot een onderaannemer van de overheid, 
die het ook nog eens moet doen met 
minder geld. Sommigen zien ViA uit-
sluitend als een politiek project, dat van 
bovenaf wordt opgelegd. Maar als we die 

transities niet aanpakken als een project 
van iedereen, dan zal het niet werken. 

Ik begrijp dat bij het middenveld soms 
het gevoel leeft dat de visie niet duide-
lijk is. Men verwacht van die transities 
dat op twee of drie jaar kristalhelder is 
waar het naartoe gaat, maar dit is een 
langzaam proces, met vallen en opstaan. 
We kunnen projecten opstarten die aan-
vankelijk een goed idee lijken, maar die 
uiteindelijk toch moeten bijgestuurd of 
zelfs geschrapt worden.

Experimenten die in de juiste richting 
zitten moeten vanzelfsprekend voorrang 
krijgen voor subsidies, financiering voor 
innovatie of steun aan ondernemingen. 
En daar zit het nog niet helemaal goed. 
Overheidsorganisaties zoals VITO, IWT 
en Agentschap Ondernemen zouden 
het financiële instrumentarium van de 
overheid best afstemmen op de noden 
van de transi ties.

Dat besef groeit, en dat gebeurt nu ook 
deels met de Sociale Innovatiefabriek, 
die ruimte wil creëren voor prille expe-
rimenten. Ik deel de bezorgdheid van 
het middenveld dat daarbij te veel wordt 
ingezet op technologische innovatie en te 
weinig op sociale innovatie. Met zuivere 
technologische innovatie alleen gaan we 
geen samenleving vernieuwen.

Ik begrijp dat deze nieuwe rol voor het 
middenveld niet gemakkelijk is. Ze 
blijven namelijk ook die andere rol, van 
belangenbehartiger en luis in de pels, 
spelen tegenover de overheid. Dat is 
een lastige spreidstand. Maar we hebben 
mensen nodig die kritisch-constructief 
mee aan tafel kunnen schuiven. Is het 
middenveld bereid om die verantwoor-
delijkheid te nemen?”

“  Het middenveld is volop bezig 
om de rol van co-architect op 
te nemen in deze revolutie.”RIET ORY
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KANS OF VALKUIL?
De Vlaamse overheid zoekt met Vlaanderen in Actie 
(ViA) oplossingen voor diep gewortel de problemen, om te 
komen tot een duurzame, innovatieve en warme samen
leving. Ze werkt rond transitie thema’s zoals armoede
bestrijding, duurzaamheid, vergrijzing en sociale innova
tie. Om het systeem fundamenteel te veranderen, moeten 
volgens haar alle actoren – overheid, bedrijfswereld, 
kenniscentra, middenveld en burger – hun verantwoorde
lijkheid nemen, in ‘gedeeld eigenaarschap’. Is het midden
veld klaar voor die nieuwe rol? Wil het die wel? 

RIET ORY:  “Ik zie een sterke beweging binnen het middenveld 
deze rol van co-architect opnemen. Ik wil daarbij niet alleen 
experimenten aan de basis opzetten, maar ook een echte tegen-
macht zijn voor de thema’s waarover wij kennis van zaken 
hebben. Neem nu de 30-urenweek van Femma, een idee waar-
voor we contact hebben gezocht met universiteiten, vakbonden, 
denktanks. Als sociaal-cultureel veld kunnen wij een droom 
formuleren die wij werkelijkheid willen zien worden en waarvoor 
wij verbindingen zoeken. Dat is maatschappelijke innovatie 
vanuit het sociaal-cultureel werk. Dat is systeemverandering.”
LIEVE VAN HOOFSTADT:  “De overheid vraagt gedeeld eigenaar-
schap in die transities. Goed, maar het is niet evident om 
als sociaal-culturele organisatie, die probeert innovatief te 
zijn, steeds wisselende overheden op haar pad te vinden, 
met steeds wisselende accenten in hun beleid. Ondanks alle 
mooie woorden ontbreekt bij de overheid een integrale bena-
dering, terwijl sociaal-culturele organisaties die met kwetsbare 
groepen werken verschillende beleidsdomeinen in hun werking 
integreren.”

FRIEDA BEX:  “Kijk naar hoe het overleg rond armoede georgani-
seerd wordt. Het sociaal-cultureel werk komt daarbij niet aan 
bod, althans niet structureel. Als je armoede wil bestrijden, 
dan moet je de hele samenleving mobiliseren. Dat doen wij 
als Welzijnszorg systematisch, bijvoorbeeld met het samen-
werkingsverband ‘Decenniumdoelen 2017’ rond armoede in 
eigen land. De overheid ondersteunt ons daarbij niet. Dan kan 
je nog zoveel toeteren over gedeeld eigenaarschap, het wordt 
niet waargemaakt.”
MOHAMED CHAKKAR:  “In mede-eigenaarschap zitten ook valkui-
len. Het gevaar is dat de overheid zegt: ‘Jullie doen dit en hier 
zijn wat kruimels om de klus te klaren’. Wij kunnen een sterke 
partner zijn, maar het beleid heeft de hoofdverantwoordelijk-
heid. De structurele aanpak van problemen ligt niet bij het 
middenveld. Wij moeten de rol van belangenbehartiger spelen 
en zeggen waar het op staat.”

“  Wij moeten de rol van 
belangenbehartiger spelen en 
zeggen waar het op staat.”MOHAMED CHAKKAR
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ANTENNES OPEN
De maatschappelijke uitdagingen zijn complex en 
gelaagd. Het volstaat niet om te morrelen in de marge. 
Het is zoeken naar nieuwe verbindingen die wijzen op 
 verandering en die een toekomstmodel in zich houden. 
Het middenveld moet de verbindingen die er zijn verster
ken, en er nieuwe zoeken. Het potentieel is er, wordt het 
voldoende aangeboord?

RIET ORY:  “Er broeit vanalles aan de basis rond anders naden-
ken over energie- en voedselproductie, over consumptie. 
Over samenleven ook. Neem nu Dyab Abou JahJah die zijn 
Movement X wil lanceren (burgerbeweging rond antwoorden voor 
de gekleurde samenleving, red.). Weet hij wat dat gaat worden? 
Nee. Maar hij probeert het. Wel, dan moeten wij als sociaal-cul-
tureel werk onze antennes openzetten. Want hier staat iemand 
op die in het middenveld een positie wil innemen en die een 
beweging wil maken. Dat zijn wij. Maatschappelijke innovatie 
en de rol die we daarin spelen, gaan hand in hand met sociale 
innovatie, met de manier dus waarop we georganiseerd zijn, 
met onze methodes. We moeten veel meer nadenken over hoe 
we die verbindingen maken.”
JOHNY WIJNANTS:  “Er zijn heel wat goede transitiepraktijken op 
het vlak van duurzaamheid in verschillende sectoren, die ver-
bindingen maken: samen tuinieren, repaircafés, samen delen. 
Zij hebben een gemeenschappelijke grondstroom die ik mis 
bij thema’s als armoedebestrijding of diversiteit. Wij moeten 
ons verbinden rond waarden. Dan kunnen wij de ambitie om 
maatschappelijk te innoveren beter realiseren. Wij verdedigen 
die inclusieve samenleving.”
MOHAMED CHAKKAR:  “Als je je openstelt als organisatie en de 
durf hebt om elke mogelijke partner te betrekken en te laten 
meedenken, zodat je heel verschillende invalshoeken hebt, 
dan krijg je een sterke dynamiek. Dat zie je gebeuren rond het 
brede-schoolconcept.”
JOHNY WIJNANTS:  “Het sociaal-cultureel veld kan nieuwe initia-
tieven die ontstaan bij burgers of lokale groepen versterken, 
zonder ze te willen overnemen, en die zelf opnemen in zijn 
dagelijks functioneren. Zo zorgen wij er voor dat die maat-
schappelijke innovaties ook sterk worden en dat ze niet te snel 
worden geïncorporeerd in het systeem.”
FRIEDA BEX:  “Het belangrijkste voor mij is toch dat je weer 
vormen van collectiviteit krijgt, tegen de individualisering in. 
Of we in al die initiatieven de grote duurzame innovatie moeten 
zien? Wij moeten vooral bekijken hoe we tot die nieuwe vormen 
van collectiviteit kunnen bijdragen vanuit onze deskundigheid, 
onze visie, onze methodiek, en ze zo mee versterken.”

PULSE
“  Thematische hubs zijn de 

toekomst: expertise delen en 
capaciteiten koppelen zijn 
hierbij sleutelbegrippen.”

ELKE DE BEUKELAER, PULSE

Pulse brengt mensen en organisaties uit de kunst-, erfgoed- 
en sociaal-culturele sector samen rond de thema’s cultuur, 
ecologie en transitie. De kiemen van dit transitienet-
werk werden gelegd op het Atelier Ecocultuur in 2010 
(Cultuurforum). Een groep enthousiastelingen werkte 
daarna samen voort rond het thema. De minister van 
Cultuur Joke Schauvliege goot deze positieve energie in 
het transitienetwerk Pulse.

Pulse is een levend leernetwerk. Het wil het kapitaal rond 
duurzaamheid in de verschillende sectoren versterken, 
maar ook uitdagen en hokjes openbreken. Pulse is een 
broedplaats voor nieuwe inzichten, bruikbare actiemodellen 
en concrete instrumenten. Prikkels uit de dagelijkse praktijk 
(Wat als de energieprijzen verdubbelen of verdrievoudigen? 
Wat betekent dit voor onze werking?) staan naast grote 
vraagstukken zoals ‘Welke rol heeft of neemt de brede 
cultuursector in sociale rechtvaardigheid?’ of ‘Hoe versterkt 
cultuur transitie?’.

Meer weten? 
www.pulsenetwerk.be of contacteer Elke De 
Beukelaer op 02-247.28.41.
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HET KEERPUNT
“  We vertrekken vanuit microverhalen 

van mensen. Door mensen te 
versterken wordt ook het verhaal 
van De Brede School ‘Het Keerpunt’ 
langzaam groter en structureler.”

SASKIA VAN GERVEN, DE BREDE SCHOOL ‘HET KEERPUNT’

Het Keerpunt in hartje Borgerhout is een van de langstlo-
pende brede-schoolinitiatieven. Gestart vanuit een droom 
en een visie op breed leren, huizen intussen 13 partners van 
divers pluimage, waaronder Open School, FAAB, FMV en 
Het centrum voor leren en werken, onder één dak. Dankzij 
deze partners krijgt Het Keerpunt jaarlijks 15.000 zeer 
diverse bezoekers over de vloer. Het Keerpunt is echter 
meer dan een gedeelde infrastructuur.

Het Keerpunt speelt ook een maatschappelijke rol als 
netwerk voor leren tussen de sociale, culturele en onder-
wijsorganisaties. Die mix zorgt voor een dagelijkse kruis-
bestuiving, bijvoorbeeld door de sociale tewerkstelling van 
jongeren uit het deeltijds leren of door bewust cultuur te 
injecteren in de brede school. Het kostuumatelier DOEK 
bijvoorbeeld is een sociaal-artistiek tewerkstellingspro-
ject. Het atelier maakt kostuums en textielobjecten voor 
de cultuursector: theater, film, processies, evenementen, 
kunst, mode.

Maar Het Keerpunt is ook stevig verankerd in de buurt. Zo 
besliste de bewonersvergadering om deel te nemen aan 
de jaarlijkse Reuzenstoet in Borgerhout. Samen met alle 
partners, vele vrijwilligers en de expertise van onder andere 
het constructie-atelier en het naaiatelier in Het Keerpunt 
won het Keerpunt bij haar eerste deelname vorig jaar de 
kinderjuryprijs en de prijs van de mooiste reus! Dit jaar 
start de aanleg van een grote samentuin op de binnen-
speelplaats. De partners hebben niet alleen een gezellige, 
groene plek voor bezoekers en buurtbewoners voor ogen. 
Ook sensibilisatie rond ecologie en milieu educatie staan 
op het programma. 

Meer info?  
www.bredeschoolhetkeerpunt.be  
of contacteer Saskia Van Gerven  
op 03-270.01.92.

SLOW THINKING
Er broeit veel, maar is het echte vernieuwing of is het 
hype? Waar duik je in als sociaalculturele organisatie, 
waar blijf je af? Heb je de tijd nog om hier bij stil te staan? 
Krijg je die tijd nog van de overheid?

MOHAMED CHAKKAR:  “Wij nemen te weinig tijd om te herbronnen 
en stil te staan bij onze eigen rol. We mogen niet te snel tevre-
den zijn. En we moeten oppassen, want de verrechtsing gaat 
vroeg of laat als een golf over ons heen spoelen. Wij moeten 
daar sneller een antwoord op formuleren, maar wij staan niet 
altijd stil bij de grote veranderingen die bezig zijn.”
LIEVE VAN HOOFSTADT:  “Er is een hele grote spanning tussen hoe 
vluchtig de wereld is geworden en de manier waarop wij bezig 
zijn, op een procesmatige manier die tijd vraagt en waarvan 
de impact niet altijd meteen zichtbaar is. Je ziet overal nieuwe 
dingen en je vraagt je af: is dit nu echt vernieuwend of is dit 
hype? Waar ga je mee aan de slag, wat laat je liggen?”
RIET ORY:  “De Duitse socioloog Hartmut Rosa zei dit voorjaar 
op het Groene Boek in het Kaaitheater dat door de maatschap-
pelijke versnelling de tijd en de ruimte voor reflectie afnemen. 
Die versnelling komt er onder andere door de snelle techno-
logische evolutie en het hogere levensritme. Ook de overheid 
stapt mee in die dynamiek, waardoor er nog minder ruimte is 
om na te denken en uit te wisselen, kortom ruimte voor demo-
cratie. Hoe kunnen we deze dynamiek, die de democratie zelf 
bedreigt, doorbreken? Het brede middenveld kan de samen-
leving weer helpen te vertragen. Rond een thema of een idee 
mensen verzamelen en verbinden, en er een toekomst rond 
formuleren – of dat nu gaat om de dertigurenweek of de brede 
school of een inclusieve samenleving.”
MOHAMED CHAKKAR:  “Er moet onmiddellijk en aantoonbaar resul-
taat zijn. Waarom hebben wij het recht niet meer om te misluk-
ken? Wij hebben toch de waarheid niet in pacht? Sommige pro-
jecten starten we op met een bang hart. Neem een probleem 
als de radicalisering van jongeren die naar Syrië vertrekken. Wij 
denken ons suf over hoe je dat kan aanpakken. Het kan zijn 
dat we iets opstarten en dat dit niet lukt. Dan weet je dat en 
verander je het geweer van schouder.”
RIET ORY:  “Er wordt nu te veel van uit gegaan dat transitie een 
resultaat is. Je moet dus in transitie zijn, maar het mag niet te 
veel tijd in beslag nemen en je mag zeker niet mislukken, want 
je moet resultaat boeken. Transitie is een constant proces.” 

“  Er wordt onmiddellijk resultaat 
geëist. Dat gaat niet, het 
procesmatig versterken 
van mensen vergt tijd.”MOHAMED CHAKKAR
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WOUTER DE PLOEY, PARTNER/DIRECTEUR MCKINSEY, 
VOORZITTER RAAD VAN BESTUUR M HKA, ANTWERPENAAR

“Het is pas wanneer je schoolgaande 
kinderen hebt, dat je ten volle beseft 
hoe ver de multiculturele realiteit van 
deze stad al is gevorderd. Hoe kan je 
die 177 nationaliteiten in Antwerpen, 
en in Vlaanderen, begeleiden naar een 
zekere vorm van sociale cohesie? Dat is 
een grote uitdaging voor de toekomst.

In de kunst- en cultuursector zijn er 
rond dit thema nog altijd veel taboes 
en white elephants, dingen waarover 
niet gesproken mag worden. Kunst en 
cultuur moeten in debat treden met 
alle politieke en maatschappelijke gele-
dingen om te zien of ze een rol kunnen 
spelen bij deze gemeenschapsvorming  
– sommigen zeggen natievorming – en 
welke dan. Ze moeten zich weer engage-
ren en zien waar ze kunnen bijdragen tot 
sociale cohesie, kritisch en opbouwend.

Dat geldt ook voor de sociale organi-
saties. Je hebt in Vlaanderen, en in 
Antwerpen, een belangrijke allochtone 
gemeenschap, in al haar diversiteit, en je 
hebt een grote autochtone gemeenschap 
die rechts stemt – nu democratischer 
dan in het verleden, weg van die vieze 
component. Wanneer komt het echte 
debat vanuit de sociale organisaties, ook 
met de N-VA, over wat gemeenschaps-
vorming betekent? Wat is er nodig om 
tot een gemeenschap te behoren? Welke 
zijn de minimumnormen? En zijn mini-
mumnormen wenselijk of relevant? Nu 
wordt er vaak a priori niet gepraat. 

Nochtans kan het middenveld in dit 
moeilijke en delicate debat een zeer grote 
rol spelen, alleen al door het te voeren. 
Niet op een hoog principieel-emotioneel 
niveau, zoals dat nu gebeurt, maar vanuit 

de praktijk waarin deze verenigingen 
werken. Zij kunnen veel praktische en 
pragmatische voorbeelden geven van 
hoe mensen zich tot een gemeenschap 
verhouden en zich erin herkennen.

Een tweede grote uitdaging is die rond 
gelijke kansen voor alle kinderen op de 
schoolbanken. Het gaat dan niet alleen 
over de kansen die kinderen krijgen op 
de school zelf, maar ook de coaching van 
de ouders, van de omgeving. De juiste 
begeleiding, als het niet kan door de 
ouders, dan door het sociaal-cultureel 
werk, kan een enorm verschil maken.

Het middenveld kan dus een nuttige tus-
senschakel zijn. De uitdaging zal echter 
zijn om zulke projecten op te schalen 
om echt impact te hebben. Want dat 
vergt een investering van mensen en een 
continuïteit van organisatie. Kennis van 
hoe je zoiets getrapt opbouwt en veran-
kert, hoe je de juiste mensen kiest. Niet 
iedereen in het middenveld heeft daar-
voor de capaciteiten. Dat is geen verwijt, 
die nood aan competentievorming zie 
ik op vele plekken. Het middenveld kan 
die competenties echter ook ‘inkopen’, 
bijvoorbeeld bij het bedrijfsleven.

Het bedrijfsleven moet in de eerste 
plaats toegevoegde waarde en tewerk-
stelling creëren. Op die basis kan je veel 
beginnen te financieren. Eerder dan een 
bedrijf dat zegt ‘belast me weinig en dan 
zal ik veel goeds doen voor de samenle-
ving’, zie ik liever een positief debat over 
hoe we die middelen in de gemeenschap 
gaan steken, en waarin we gaan inves-
teren. Waarbij het middenveld mee de 
noden kan identificeren en bepaalde 
initiatieven kan lanceren.”

TOUS ENSEMBLE, TOUS ENSEMBLE
Biedt actief burgerschap in combinatie met sociaal 
ondernemerschap de oplossing voor de toekomst? En wat 
betekent actief burgerschap dan voor ons? 

FRIEDA BEX:  “Welzijnszorg is ruim een jaar geleden begonnen 
met de ondersteuning van lokale vrijwilligersgroepen met 
mensen in armoede, die in gesprek willen treden met de lokale 
overheid. Want ze weten niet altijd hoe dat moet, hoe je je 
boodschap brengt, hoe je dat aanpakt. Wij leiden vrijwilligers 
op om die groepen te ondersteunen. Zo maken we het voor 
mensen mogelijk om zich vanuit die veilige basis te uiten. We 

werken daarvoor bewust met groepen, en niet met individuen. 
Maar ik merk in het publieke discours een verschuiving naar 
een individuele invulling van actief burgerschap en dat schrikt 
me af, omdat het veel van mensen vergt en daardoor mensen 
uitsluit. Ik breek daarom een lans voor het sociaal-cultureel 
werk om dat collectieve actief burgerschap te helpen realiseren. 
Anders komen alleen de mensen aan het woord van wie de 
stem het luidst klinkt.”
MOHAMED CHAKKAR:  “Je ziet ook een nieuwe discussie ontstaan 
over de interpretatie van het woord solidariteit. Je krijgt 
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solidariteit als je ze verdient. Geen Nederlands? Geen hulp. 
Roken? Geen ziekteverzekering. Dat gaat toch in tegen alles 
waar we voor staan? Helpt een beschaafde samenleving niet 
iedereen die hulp nodig heeft? Wij moeten het debat over de 
invulling daarvan als middenveld voeren, want dat zal zich ook 
vertalen in het overheidsbeleid. Je merkt nu hoe overheden 
proberen om ons aan de kant te schuiven, omdat ze ons te 
kritisch vinden. In Gent heeft het stadsbestuur het gesprek 
over de grote maatschappelijke uitdagingen direct gevoerd 
met de lokale afdelingen, zonder de federaties. In Antwerpen 
was eerder al de dialoog met het middenveld stopgezet. Een 
politieke blunder, want als wij betrokken worden, dan kunnen 
wij dat beleid mee dragen en daardoor versterken.”
LIEVE VAN HOOFSTADT:  “Stafmedewerkers van de lokale overheid 
werken nu met lokale burgers of groepjes rond het gemeente-
lijke beleidsplan, zo wordt de burger direct betrokken, indivi-
dueel of per wijk. Dat is voor de overheid actief burgerschap. 
Maar dat is niet hoe wij dat invullen. Actief burgerschap 
betekent voor mij: ‘Ik neem verantwoordelijkheid voor mijn 
leven maar vooral ook voor mijn samen leven’. Dat is onze 
grondhouding: we doen dit als groep, niet als individu. Zo 
realiseren wij sociale cohesie. Maar de wereld is wel veran-
derd. Gemeenschapsvorming is het DNA van onze sector. 
Misschien hebben we daardoor ook te weinig benoemd hoe wij 
die gemeenschap zien, tegenover onze doelgroep, tegenover 
de samenleving, tegenover de overheid. Wat betekent gemeen-
schap? Wat betekent het om tot een gemeenschap te behoren? 
Het verhaal van gemeenschappen vandaag is er een van heel 
veel lagen. En waar komen wij als sociaal-cultureel werk dan 
binnen, in welke laag?”
FRIEDA BEX:  “Gemeenschap gaat voor mij niet over mini-
mumnormen voor de individuele deelnemers, zoals nu vaak 
het geval is. Ik wil liever normen over wanneer een gemeen-
schap zich een gemeenschap mag noemen. Het gaat over 
inclusiviteit.”
MOHAMED CHAKKAR:  “Maar wat als ik me geen Vlaming voel? En als 
Marokkaan word ik scheef bekeken, als moslim nog meer? Wat 
als ik werk noch diploma heb? Tot welke gemeenschap behoor 
ik dan? Wij handelen naar een idee van een gemeenschap. 
Maar dan is er een incident en plots zijn dat geen burgers meer, 
dan zijn dat moslims, Marokkanen, hangjongeren. Er zijn nu 
groepen mensen die bijna nergens terecht kunnen. Hoe komt 
het dat we als middenveld die boot hebben gemist?”

RIET ORY:  “Je vertrekt vanuit iets wat er is – een stad, een wijk, 
een thema in je omgeving zoals de overkapping van een Ring – 
en je verenigt daarrond mensen. We moeten veel meer gaan 
kijken wie we willen verenigen of welke kaders we kunnen 
scheppen die aansluiten bij wat mensen lokaal beroert, om 
een gemeenschap te vormen.”
MOHAMED CHAKKAR:  “Een van de unieke dingen die onze school 
Iqra, in Vlaanderen, in Borgerhout, in die wijk, heeft teweeg-
gebracht is dat ouders het gevoel hebben erbij te horen. 
Dat trekt andere mensen aan die geloven in dit verhaal. Ja, 
gemeenschapsvorming is gelaagd. Maar het gevaar bestaat dat 
wanneer wij als middenveld geen positie innemen en duidelijk 
maken wat wij bedoelen met gemeenschapsvorming, die idee 
langzaam gaat verengen tot etniciteit of religie.”
FRIEDA BEX:  “Voor de samenleving is het een slechte zaak 
wanneer je armoedebestrijding alleen overlaat aan mensen in 
armoede. Wij moeten daar een samenleving rond mobiliseren. 
Gemeenschapsvorming die te eng wordt ingevuld, of het nu 
gaat om sociaaleconomische positie dan wel etniciteit, moet 
je openbreken, want op termijn kom je daar geen stap verder 
mee. Daar heeft het middenveld een rol in te spelen.”

“  Het sociaal-cultureel werk 
moet actief burgerschap 
helpen realiseren, anders 
klinkt alleen de stem van 
wie het luidst roept.” FRIEDA BEX

“  We moeten kijken welke 
kaders we kunnen scheppen 
die aansluiten bij wat mensen 
lokaal zien zitten, om een 
gemeenschap te vormen.”RIET ORY
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RAYMONDA VERDYCK  
AFGEVAARDIGD BESTUURDER GO!

“‘It takes a village to raise a child.’ Daar 
zijn wij als GO! absoluut van overtuigd. 
Wij zijn helemaal gewonnen voor de 
gedachte van de brede school. Het 
middenveld is onze partner om gelijke 
kansen te garanderen voor alle kinderen, 
een van de grootste uitdagingen voor het 
onderwijs.

Het leren stopt namelijk niet aan de 
schoolpoorten. Middenveldorganisaties 
kunnen de leefwereld waarin kinderen 
opgroeien, verder openbreken en hen 
in aanraking brengen met een aantal 
aspecten van die brede wereld waar we in 
de school niet alleen op kunnen inzetten.

Op dit moment is die partnerschap nog 
embryonaal. Er gebeurt te veel ad hoc. Er 
heerst bij scholen nog drempelvrees om 
de deuren open te gooien, die kruisbe-
stuiving door de buitenwereld binnen te 
halen en organisaties uit het middenveld 
aan te spreken. Scholen zijn nog te veel 
eilanden.

Omgekeerd stellen we echter vast dat 
ook vanuit dat middenveld zelf nog te 
weinig stappen worden gedaan om dat 
diepe water over te steken. We moeten 
veel meer in dialoog gaan om te zien 
hoe we elkaar kunnen versterken en 
aanvullen.

Het middenveld kan inspelen op dingen 
waar onze scholen rond werken. 

Ze kunnen drempels verlagen voor jonge 
mensen die we nu moeilijker bereiken 
in ons onderwijs en hen toeleiden naar 
het sociaal-cultureel werk, om hen te 
motiveren en aansluiting te doen vinden, 
vanuit hun eigen leefwereld. 

Ze kunnen ouders, en in het bijzonder 
allochtone ouders, ondersteunen. Het 
blijft voor scholen moeilijk om aan-
sluiting te vinden bij deze doelgroep, 
terwijl de betrokkenheid van ouders een 
belangrijke sleutel is voor het welzijn van 
een kind op school. Het middenveld kan 
de brug slaan.

Je zult wel altijd een formele setting voor 
leren nodig blijven hebben om kinderen 

een bepaalde bagage mee te geven. Maar 
wij willen dat de werelden van formeel 
en informeel leren elkaar vinden en 
versterken. Niet alles moet komen van 
de leerkracht. 

Het middenveld kan niet alleen onze 
partner zijn in het behalen van de leer-
doelen, maar vooral ook in het leren 
samenleven en opnemen van verant-
woordelijkheid en burgerschap. Daar 
liggen veel meer mogelijkheden dan 
vandaag worden benut voor een inter-
actie met de buitenwereld die jongeren 
kan versterken. 

De muren tussen onderwijs en de aan-
bieders van informeler leren uit het 
middenveld moeten dus naar omlaag. 
Maar ik ben niet gewonnen voor de idee 
om het monopolie van het onderwijs op 
leren zo af te breken dat jongeren als 
het ware hun kennis ‘inkopen’ op ver-
schillende plekken. Je dreigt daarin een 
grote groep jonge mensen te verliezen, 
terwijl ons leerplichtonderwijs toch de 
ongelofelijke kans biedt om elke jongere 
te bereiken.

We willen vooral inzetten op competen-
ties die hen toelaten om te blijven leren 
en in de toekomst in te spelen op gewij-
zigde omstandigheden, in hun leven 
en op de arbeidsmarkt. Het sociaal-cul-
tureel werk brengt mensen een aantal 
vaardigheden en basiscompetenties 
bij die zeer waardevol zijn, die je even-
zeer nodig hebt en die daarom erkend 
moeten worden. Want we worden alle-
maal burgers die moeten mee denken 
en functioneren in de samenleving.”

EEN ZIEL VOOR HET ONDERWIJS
De samenleving rekent veel op onderwijs om ongelijkheid 
weg te werken. Onderwijs, in de brede zin van het woord, 
moet daarom meer investeren in partnerschappen 
met het sociaalculturele veld. Gebeurt dat voldoende? 
Hoe moet het dan wel?

FRIEDA BEX:  “Wij moeten nadenken over hoe wij het onderwijs 
kunnen opentrekken. Het klassieke onderwijs slaagt er op dit 
moment helaas alleen niet in om alle jongeren de kansen te 
bieden die ze nodig hebben. Er zijn een hoop jongeren die 
er op zijn minst tijdelijk uitstappen. Sociaal-culturele actoren 
zetten tijdelijke of permanente initiatieven op, zodat jongeren 
kunnen blijven leren wanneer ze niet meer terecht kunnen in 
dat onderwijs.”

LIEVE VAN HOOFSTADT:  “Het is niet de verantwoordelijkheid van 
jongeren zelf om ervoor te zorgen dat ze volwaardige burgers 
worden. Het is een opdracht voor het onderwijs en voor ons 
om jongeren te vormen, hen te laten opgroeien tot mensen die 
toegerust zijn om verantwoordelijkheid te nemen voor zichzelf 
en voor de ander. Daarvoor moeten we de brug leggen tussen 
arbeid en onderwijs, tussen kunst en onderwijs, tussen vrijwil-
lige inzet en onderwijs.”
MOHAMED CHAKKAR:  “Onderwijs kan niet alle problemen oplossen. 
Maar ze hebben wel boter op het hoofd. Als het gemeenschaps-
onderwijs collectief beslist om tienduizenden meisjes elke 
dag 25 keer de hoofddoek op en af te laten zetten, ben je dan 
echt bekommerd om jongeren? Als je daar dan ook nog eens 
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pedagogische flauwekul rond verkondigt, dan strooi je mensen 
zand in de ogen. Het gevolg is een grote groep mensen die zich 
weggeduwd voelt, omdat ze niet mogen zijn wie ze zijn. Dat is 
een achterhaalde visie op onderwijs. Zij verklaren zich de speci-
alist: dat is ons terrein, blijf weg. Maar scholen moeten vandaag 
de dag veel breder en dieper in de samenleving ingebed zijn. 
Wij hebben bezielers nodig in het onderwijs en we kunnen dat 
als middenveld mee dragen.”
LIEVE VAN HOOFSTADT:  “Misschien geldt ook voor vormingsinstel-
lingen dat we leren niet voldoende geëxpliciteerd hebben. Leren 
is van oudsher de methodiek om mensen tot ontwikkeling en 
groepen tot vooruitgang te brengen. Leren in de heel brede 
betekenis. We leren veel informeel, maar we benoemen dat te 
weinig, ook voor de doelgroep. Ze moet weten dat wat ze doet 
effect heeft.”
RIET ORY:  “Een lesgever die iets komt uitleggen of deelneem-
sters aan een naaiatelier die van elkaar leren, dat is een hele 
omslag in de manier van leren, een manier die ook veel meer 
succes heeft, zeker bij jonge deelnemers. Het is aan ons om 
deze goede praktijken te benoemen en zo bij te dragen tot een 
sterke visie op leren.”
LIEVE VAN HOOFSTADT:  “We hebben inderdaad veel meer te bieden 
dan het klassieke leerproces. Ondanks alle discussies over 
EVC’s (Erkenning van Verworven Competenties, red.) en zo 
meer wordt onze aanpak wel erkend en gedoogd, maar niet 
meegenomen in het beleid. Druppelsgewijs zie je wel nieuwe 
inzichten – ook de onze – op leren binnensijpelen in onder-
wijsomgevingen, maar de cognitieve en diplomagerichte bena-
dering domineert toch nog. Dat is een uitdaging voor ons: hoe 
komen we uit die hoek? We moeten er als sector, samenleving 
en beleid voor zorgen dat we de boot niet missen en daardoor 
alleen voortwerken met mensen die in staat zijn hun eigen leer-
behoeften te formuleren, die hun weg vinden naar een aanbod 
dat past bij hun leerbehoefte en die het kunnen betalen.”
JOHNY WIJNANTS:  “Als je in participatieonderzoek ziet welke 
groepen in de samenleving leren, dan is de algemene regel 
dat naarmate je hoger geschoold bent, je meer deelneemt. 
Wij doen er volgens mij niet goed aan om de functie educatie 
expliciet te beklemtonen. We zijn met gemeenschapsvorming 
bezig, met maatschappelijk activeren. We moeten veel meer 
naar mensen toestappen en niet verwachten dat ze naar ons 
komen. We moeten inhaken op wat er ter plekke leeft, mensen 
en groepen versterken. Of je dat dan in een direct beheersbare 
vorm kunt gieten, dat is bijzaak.”
RIET ORY:  “Dat voel ik bij Femma ook. Critici smalen soms dat 
we alleen nog bezig zijn met koken en naaien. Maar we hebben 
een methode. We denken na over hoe we dat educatieve en 
gemeenschapsvormende er in krijgen en de drempel toch laag 
houden. We leren samen en dat is ook de drijfveer van de deel-
nemers, maar dat is niet het enige of het belangrijkste. Het 
draait vooral rond gemeenschapsvorming.”

Vragen of reacties? nele@fov.be

OPEK
“  Kunst tonen, maken, doen, beleven, 

leren in een jong en bruisend huis.”
JAN DE BRAEKELEER, WISPER

OPEK is een kunstenhuis in Leuven met een artistiek en 
een educatief spoor. De wisselwerking tussen beide sporen 
levert verrijkende trajecten op voor alle gebruikers van het 
huis: kunstenaars, cursisten, toeschouwers en partners.

Gestart in 2012 werd OPEK op korte tijd een belangrijke cul-
tuurspeler. Het is veel meer dan de optelsom van de vijf dra-
gende kunst(educatieve) organisaties Artforum, Braakland/
ZheBilding, fABULEUS, Mooss en WISPER. OPEK 
verbeeldt een toekomst waarin organisaties en mensen 
elkaar ontmoeten en een verhaal schrijven van onderlinge 
uitwisseling en kunsten, maar ook van buurtgericht werken 
en nieuwe manieren van gemeenschapsvorming. 

Succesfactoren van OPEK zijn onder andere: de lokale 
inbedding in het Leuvense cultuurlandschap, de ligging 
op de grens van een arm en een rijk Leuven, de flexibele 
en functionele infrastructuur, de dynamiek van de verschil-
lende werkingen in Leuven en Vlaanderen, het café als 
(publieks)verbindende factor en de interne samenwerking.

Dit alternatieve kunstenhuis zet als stedelijke en landelijke 
innovator de toon voor het samenkomen in de toekomst 
van sociaal-cultureel en artistiek talent.

Meer weten? 
www.opek.be  
of Jan De Braekeleer via 016-25 16 21.
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DOMINO-EFFECT MET PETANQUEBALLEN
BRAM DEWOLFS IS SAMEN MET RAF KNOPS DE OPRICHTER VAN DE BOULISTES BRUXELLOIS, EEN 
VRIENDENCLUB DIE MET EEN MOBIELE PETANQUEBAAN VOORAL IN KANSARMERE WIJKEN 
VAN BRUSSEL DE PUBLIEKE RUIMTE OPNIEUW CLAIMT EN MENSEN SAMENBRENGT.

“De Boulistes Bruxellois zijn ontstaan uit passie 
en uit frustratie. Weinig mensen in Brussel hebben 
een eigen tuin en wat doe je dan in de zomer? Er 
zijn amper gelegenheden voor volwassenen om 
zich gratis te amuseren in de publieke ruimte. Met 
de Boulistes zijn we op zoek gegaan naar een plek 
om petanque te spelen. We vonden een pleintje met 
grind en zijn gewoon begonnen. Veel omstaanders 
vonden dat sympathiek en vroegen om mee te doen.

Het is opvallend hoe je sneller mensen aantrekt als 
je ze niet expliciet uitnodigt. Met een simpel spelletje 
lukt het om mensen die anders niet veel contact 
hebben met elkaar, samen te brengen. Een houten 
kader die we zelf hebben gebouwd, kunstgras en 
enkele ballen, dat is onze mobiele petanquebaan 
en meer hebben we niet nodig om bruggen te slaan 
tussen mensen in deze stad.

Wij vragen geen toestemming. De openbare ruimte 
is van ons. Als we willen pentanquen op de Grote 
Markt, dan doen we dat. De overheid doet zelf weinig 
om kwaliteitsvolle publieke ruimte te organiseren. 
Met deze ‘ongehoorzaamheid’ willen wij dat afdwin-
gen. Voor je het weet heb je tegenwoordig een GAS-
boete vast. Met de Boulistes willen we de frustratie 
over wat allemaal niet meer mag een constructieve 
uitweg geven.

De Boulistes komen in actie wanneer ze er zin in 
hebben. We maken niet te veel promotie, we leggen 
niet vast hoe vaak per week of per maand we het 
doen. We willen dat het voor iedereen leuk is. Er zijn 

wel plannen voor een vzw, om veel meer mensen 
dit plezier te gunnen, maar het is niet onze eerste 
prioriteit.

We mikken vooral op een domino-effect. Anderen 
kunnen ons navolgen, maar dat hoeft niet binnen 
één grote structuur. Wij willen eigenlijk vooral kleine 
dingen verwezenlijken die een verschil maken in de 
stad, maar het moet werkbaar blijven en dat is soms 
lastiger binnen grote structuren. 

We pinnen ons ook niet vast op de Boulistes. Ze zijn 
een middel, geen doel op zich. We willen werken 
aan dat sociaal weefsel en we willen de openbare 
ruimte claimen. Hoe we dat doen, kan veranderen. 
Misschien vinden we volgend jaar iets anders. We 
willen constant in vraag stellen wat we doen en 
buiten de kaders denken en werken.

‘Guerrilla-acties’ als de Boulistes passen misschien 
ook beter bij de jonge, creatieve bevolking van de 
stad. Ze willen zich wel engageren, maar dan voor 
initiatieven die hun leefwereld raken, en dit in losse 
verbanden. Dat moet het middenveld ook doen om 
aantrekkelijk te zijn voor jongeren en al dat potenti-
eel te kunnen aanboren.”

Meer weten?  
https://www.facebook.com/boulistesbruxellois 
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